
 

<…figyeljetek hitvallásunk apostolára és főpapjára, Jézusra…> 
(Zsid, 3,1b) 

Minden igehirdetés és minden istentisztelet középpontjában a megsebzett és szenvedő, de egyben a 

dicsőségben feltámadt Úr Jézus lehet ott. Ez a reformáció egyik nagy felfedezése: Solus Christus  

 

id. Lucas Cranach: Luther prédikál. A wittenbergi nagytemplom oltárképe (1547) 

Nincs igehirdetés, ha nincs, aki hallgassa: szükség van egy teljes gyülekezetre, amely hallani kívánja az 

evangéliumot; és az igehirdetés csodája által osztozik a megfeszített Krisztus érdemeiben. Ez a gyülekezet 

egyedül Krisztustól függ: Őrajta függ a tekintetük, a fülük, egyedül Tőle függ a hitük. Nincs üdvösségünk, 

szabad életünk senki más által, csak a Krisztusba vetett hit által: Sola Fide – egyedül hit által.                      

Az igehirdető (Luther Márton) nem fontos. Ő csak szolga, Isten Igéjének szolgája. Luther jobb keze mutató- 

és középső ujja a figyelmet a középen álló megfeszített Krisztusra irányítja, bal kezének ujjbegyei az Ige 

betűit érintik, ám az örök Ige megtestesülése a Biblia lapjain csak „holt betűk”. A Biblia betűi Krisztusra 

nézve, a Lélek által elevenednek meg előttünk, Krisztust hirdetik nekünk. A két kéz között, belül pedig ott 

dobog egy újjáteremtett hús-szív. Sola Scriptura és Tota Scriptura – egyedül a Szentírás. 

A II. Helvét Hitvallás így fogalmaz: „Isten Igéjének hirdetése Isten Igéje.” Isten emberi szavak által 

kommunikál, közli önmagát a Szentlélek Isten jelenlétében. Ez az ő kegyelmének egyik legnagyobb jele, 

hogy beszél hozzánk. Sola gratia – csakis kegyelemből. 

Literáty Zoltán érdligeti lelkipásztor, a Károli Gáspár Református Egyetem docense cikke alapján 

(közzétéve <Megfestett Stólák> címmel a reformatus.hu –n illetve a Reformátusok lapjában) 



SZIVÜNK CSENDBEN AZ ÚRRA FIGYELT – kirándulásaink 

 
Isten kegyelméből, csodás őszi napokat kaptunk (szeptember 26 és október 16), hogy 

gyülekezetünk őszi kirándulásain bevehessük Tátika,  

 

      

majd Csobánc várát is. 

  

A túra szervezését köszönjük Szabó Leventének, a jó kedvet pedig a résztvevőknek! 

   



   A reformáció genfi emlékműve előtt                

- részlet Illyés Gyula verséből  

Száznegyvenhármat léptem: ez a hossza 

a szobor-sornak. Hírnök, ki megölt 

milliók végső tisztelgését hozza, 

úgy mentem el rajvonaluk előtt. 

 

 Kálvin, Knox, Farel, Béza! S bika-fővel 

a hadrakelt hit zord hadnagyai, 

a Vilmosok! és Coligny és Cromwell 

– ők néztek rám – s a szablyás Bocskay!... 

Hátrálnom kellett közelükből: mindet 

nem fogta össze csak messzibb tekintet. 

Fölhúzódtam a kert felé, a fákig 

s lelkemben is hűs tárgyilagosságig. 

 

Álltam némán, hírhozó katonájuk, 

már azt forgatva, hogy én mit kapok, 

nem is őtőlük magyarázatot: 

a tettektől, melyek – akár a gyermek - 

magukért csak felnőttsorban felelnek. 

Végül, ezt mondtam, önvigasztalásképp: 

  volt bárkié a szándék, 

maga az Isten se tudhatta másképp. 
 1955 

Túrmezei Erzsébet: Ha nem teszek semmit sem 

 Most nem sietek, most nem rohanok,  

most nem tervezek, most nem akarok,                 

most nem teszek semmit sem,                                   

csak engedem, hogy szeressen az Isten.  

 

Most megnyugszom, most elpihenek,                  

békén, szabadon, mint gyenge gyerek,                   

és nem teszek semmit sem,                                    

csak engedem, hogy szeressen az Isten.  

 

S míg ölel a fény és ölel a csend,                                       

és árad belém, és újjáteremt,                                          

míg nem teszek semmit sem,                                         

csak engedem, hogy szeressen az Isten. 

 

Új gyümölcs terem, másoknak terem,                           

érik csendesen erő, győzelem...                            

ha nem teszek semmit sem,                                            

csak engedem, hogy szeressen az Isten. 
 

 

 < De maga a mi Istenünk és Atyánk és a mi Urunk Jézus Krisztus egyengesse utunkat hozzátok, 
titeket pedig az Úr gyarapítson és gazdagítson a szeretetben egymás iránt és mindenki iránt, ahogyan 

mi is szeretünk titeket. (1Thesszalonika 3,11–12)       - STEINBACH JÓZSEF  IGEMAGYARÁZATA 

Eljutni saját magamtól a másik emberig! Ez életünk legfontosabb feladata. Mindenekelőtt pedig ez csoda: az 

önzéstől eljutni a szeretetig, minden akadály ellenére. A másik ember mindig az, akit az Isten ránk bízott: a 

szeretteink, akik között élünk, aki mellett éppen vagyunk. 

Akkor lehet utunk a másik emberig, ha van utunk az Istenig (11), aki képessé tehet bennünket a valóságos 

szeretetre, makacs és érdekvezérelt, valamint ügyesen leplezett önzésünk ellenére is. 

A valóságos szeretet, megbocsátva, kipótolja az embertárs hiányosságait, nem pedig keresi és felnagyítja 

azokat (10). 

Jézus Krisztus az út: Istenhez, a másik emberhez, és önmagunkhoz; mert ebben a szeretetben teljesedhet ki a 

saját életünk is. 

De jó tudni, hogy az egyetlen úton járhatunk! Ma megint közelebb: az Úrhoz, egymáshoz, önmagunkhoz. 

Imádkozzunk: Urunk! Köszönjük, hogy Te vagy az út! Egyengesd utunkat, Tehozzád, egymáshoz, hogy 

önmagunk boldogságát is így találhassuk meg. Ma is közelebb, közelebb Uram, Tehozzád! Ámen! 



 „Énekeljetek az Úrnak új éneket, Énekelj az Úrnak te egész Föld!” /96. Zs./ 
- Mórocz Ildikó rovata 

 

 

Fotó: Sebestyén László 

Megjelent egyházunk új énekeskönyve!       

Az énekeskönyv 210 új énekkel bővült.            

A megújítás régóta esedékes volt – mondta 

Fekete Károly tiszántúli püspök az egyház 

szeptember 24-i zsinati ülésén. Az 

énekeskönyv advent első vasárnapjától, 

november 28-tól a egyházunk hivatalos 

énekeskönyve - erről is döntött egyházunk 

Zsinata. Szeptember 27-e, hétfőtől kapható az 

új Református énekeskönyv, ára 3 300 forint. 

Digitális formában is elérhető lesz a könyv az 

enekeskonyv.reformatus.hu oldalon, illetve 

egy mobiltelefonos applikáció is készül majd. 

 „Új énekeskönyvünk megújult tartalommal és 

beosztással segítheti az istentiszteleteinken az 

éneklés liturgikus funkcióját, az adott 

istentisztelet rendjének és az egyházi év ünnepi 

időszakainak megélését.” – mondta el a Zsinati 

Hivatal Országos Egyházzenei Irodájának 

vezetője, Bódiss Tamás. 

                                   Forrás: reformatus.hu 

 

 

2. Ő altat el hullámot, / Ád jó vagy zord időt,                 

Űz fagyot, téli álmot, / Kizsendül rá a föld.                      

Ha szívünk néki enged, / Boldogságra vezet.                        

Ki méri meg mélységed, / Te örök, égi szeretet? 

3.Sok ajándékodért szánk / Most hálát zeng neked.        

Te áldottad meg munkánk, / Adsz napi kenyeret.                    

Segíts törődni mással, /Add, hogy neked éljünk,               

És Téged szívvel-szájjal/Szüntelen áldjunk,dicsérjünk! 

Túrmezei Erzsébet szövege, J. Sibelius dallama -1897 

 Gyülekezetünk énekkarának karnagya, a 

Református Pedagógiai Intézet pedagógiai 

előadója (Mórocz Ildikó) már a pandémiás 

időszakban kezdte el ismertetni Bódiss 

Tamással közösen tartott webináriumokon 

keresztül az új énekeinket, az egyházunk 

iskoláiban az egyházi éneket tanító kollégák 

részére.  

Gyülekezetünk tervbe vette, hogy projektor 

segítségével fogja kivetíteni a templomtérben 

az alkalmakon az istentiszteleti liturgiához 

választott énekek kottaképét, mint pl. az itt, 

baloldalon látható, 795. sorszámúét.  

FELHÍVÁS: Szeretettel várjuk próbáinkra az 

énekléssel szolgálattevőket, sorainkba! 

 

 

helye: 

templomtér 

 

ideje:hétfőnként 

18-19.30 

 
 

https://enekeskonyv.reformatus.hu/


„Uram, te voltál hajlékunk nemzedékről nemzedékre." 

- szemelvény a magyar kálvinizmus rövid történetéből * 

A reformáció kálvini iránya a mohácsi vész után mintegy egy-másfél évtizeddel kezdett terjedni 

Magyarországon: előbb Luther Márton, majd Zwingli Ulrik és Kálvin János reformátori tanításai. 

A református egyház szervezeti-tanbeli kialakítása - Méliusz Juhász Péter érdemeként - az 1567-es 

debreceni zsinaton már befejezettnek tekinthető, ahol is elfogadták az Második Helvét Hitvallást. Ettől 

kezdve Tiszántúl a magyar reformátusság bástyájává vált, Debrecen pedig fokozatosan ugyan, de 

évszázadokra szólóan a „kálvinista Róma", a „magyar Genf" lett. A dunamelléki részeken, az 1576. évi 

hercegszőllősi zsinat kánonai már egyértelműen a református egyházszervezet kiépülését bizonyítják. 

Erdélyben az önálló református egyházkerület az 1564-es nagyenyedi zsinaton jött létre, amelynek Dávid 

Ferenc lett az első püspöke, aki később unitáriussá lett. A magyar református egyház szervezete hivatalosan 

a kálvini zsinat-presbiteri elv alapján épült fel, ám a püspöki irányítás megmaradt, s a valódi presbitériumok 

csak a 17. század elejétől alakultak ki.  

A magyar reformátusság a 16. században a roppant sanyarú történeti-politikai helyzet, a politikai és vallási 

villongások, az ország három részre szakadása ellenére is virágzó hitéletet élt. Úgy a török hódoltság idején, 

mint a „véres" vagy a „csendes" ellenreformáció üldöztetéseiben a reformátusok megtartották hitüket és 

magyarságukat, ha kellett vállalták a szenvedést, a mártíromságot, a hitvalló bizonyságtételt. Az 

ellenreformáció, s a vallásüldözések következtében a 17. század elejétől a protestantizmus „kisebbségi" 

szerepbe kényszerült, híveinek száma jelentős mértékben csökkent. Ezt követően a Habsburg-hatalommal 

vívott nemzeti-függetlenségi harcok a vallásszabadság és a vallási egyenlőség elnyerését is célul tűzték ki. 

A 16. század elejének vészterhes esztendeiben jönnek létre a híres református kollégiumok. A sárospataki és 

pápai kollégium 1531-re, a debreceni 1538-ra teszi alapításának évét, ám ezek az évszámok inkább azt a 

fordulópontot jelzik, amikor is az adott iskola a reformáció valamelyik irányához csatlakozott. A neves 

erdélyi alma materek sorában a későbbiekben ott vannak: Gyulafehérvár, Kolozsvár, Nagyvárad, Nagyenyed 

iskolái.  

 

A református egyház népe a 16. századtól kezdve - Ady Endre szép kifejezésével - mindig is „a protestáló 

hit és küldetéses vétó" népe volt. A reformátusvallás már a kezdetektől mélyen belegyökerezett a 

magyarságba, a magyar gondolkodásba. Meghatározó volt számára a „nemzeti egyház" jelleg, 

gondolkodásában és cselekedeteiben soha nem volt szétválasztható a haza és az anyaszentegyház fogalma – 

amint azt Kölcsey Ferenc foglalja össze legszebben:  

<Isten minden kebelnek egy szívet adott, s ennek az egy szívnek egy hazát…> 

Sorjáznak elő a nevek a századok homályából. Kazinczy Ferenc, Csokonai Vitéz Mihály; a nagyszalontai 

parasztfiú, Arany János; a komáromi születésű, a pápai kollégiumban tanult Jókai Mór. A hamvai pap és 

költő, Tompa Mihály, az irodalmár püspökök: Szász Károly, Baksay Sándor, Ravasz László. Ady Endre, a 

csúcsai presbiter, Móricz Zsigmond, Szabó Dezső, Németh László, Csanádi Imre, Illyés Gyula és a többiek.  

Valóságosan átélt, s megtapasztalt történelmi valóság az, amit a magyar reformátusok évszázadok óta 

énekelnek, talán legismertebb zsoltárukban, a 90. zsoltárban, Szenci Molnár Albert fordításában:  

„Tebenned bíztunk eleitől fogva, Uram téged tartottunk hajlékunknak, Mikor még 

semmi hegyek nem voltanak, Hogy még sem ég, sem föld nem volt formálva, Te 

voltál és te vagy erős Isten, És te megmaradsz minden időben." 
 

Hisszük azt, hogy református anyaszentegyházunknak nemcsak gazdag múltja és jelene van, de ilyen jövő 

elé is néz, s a következő századokra nézve küldetése van Krisztustól.                       

* Pápai Szabó György cikke alapján - parokia.hu/publikacio/cikk/180/ 

 



„De akik az Úrban bíznak, erejük megújul, szárnyra kelnek, mint a sasok... ” 

(Ézs.40.31)                                                    interjú Szabó Barnabás lelkész hittanárunkkal 

1./ a) Indulások - érkezések, térben, időben; b) Isten, haza, család… - ezekről mit mondanál? 

a) Sopronban születtem, Pápára költöztünk kiskoromban, itt 

nőttem fel. Itt szívtam magamba a reformátusságot a szó szoros 

értelmében, mivel nem tudtam magamról, hogy mi vagyok. Itt 

volt az eszmélés, Pápai Szabó György, lelkészem itt indított el a 

teológia felé. Akkor még nem tudtam, hogy egy a reformáció 

kora óta folyamatos (és megszakadt) lelkészdinasztia kialudt 

fáklyáját fogom újra fellobbantani. Több tucat lelkész volt az 

őseim sorában az 1500-as évektől. Számomra sokat jelent a 

történelem, a gyökerek, így fontos ez is illetve a család másik 

ága, a harcos, katonai ág, mivel 1278 óta ismerem minden 

felmenőmet, akik vitézségükkel és hitükkel, vérükkel - ha 

kellett- áldozták magukat a hazáért és a népükért. Ez, a 

másokért élés, égés, világítás fáklyaként (Móricz Zs.: A fáklya c. 

művét ajánlom szeretettel olvasásra) tulajdonképpen a 

genetikám, ars poeticám és lényegem.  

 

 

Másik vonal a zalai, keszthelyi vonal. Az egyszerű 
emberek vonala, a háztartásbeli, az ács nagyszülők 
vonala, a zámori föld a szőlő, a keszthelyi piacra járás 
nagymamán sárgabarackjaival, meg amit éppen 
termett a Bolyai utcai kiskert. A kármelita templom 
szenteltvíz illata, az egy szál papucsban lecsettegés a 
strandra és a Balaton ízével a számban és a bőrömön 
hazafelé a könyvesbolt kirakatát nézni, vagy épp a 
trafikét, hogy vannak-e újabb műanyagkatonák.  

Itt és anyai nagyszüleimnél töltöttem a 
gyermekkoromat, felhőtlenül, boldogan, s ide 
érkeztem vissza, haza, életem legnagyobb tragédiái 
után, amikor Isten a porból épített újjá.  

 

Itt találtam azok helyett a testvérek helyett, akiknek nem kellettem, új testvéreket, barátok helyett új 

barátokat, gyülekezet helyett új gyülekezetet. Már kisgyermekként is rajzoltam, aztán volt, akinek ez nem 

tetszett és magamutogatásnak tartotta, "keresztyén emberhez nem illő" dolognak, s évtizedekig csak egy-

egy hetet foglalkozhattam a művészettel. Itt lehettem az, aki vagyok, és aki nem lehettem, pedig lenni 

akartam. Szabadon alkothatok, kiteljesedhetek abban, amiben évtizedekig vissza voltam fogva. Olyan ez, 

mint amikor valaki, akit víz alá nyomnak, áttöri a felszínt és minden levegőt magába akar szívni, ameddig a 

tüdeje bírja. Szóval ez nekem Keszthely, a Balaton, a környék és a város, a panoráma és mindaz, ami itt 

körülvesz. 



b)  

Hm, Isten. Nekem nem az az Istenképem van, mint a legtöbb embernek. Nem az, ami a legtöbb lelkész-

kollégának, akik Jób Könyvéről prédikálnak, vagy éneklik érces hangon a "Jövök, semmit nem hozva / 

Keresztedbe fogózva / meztelen, hogy felruházz / árván, bízva, hogy megszánsz" éneket... Mert én tényleg 

így jöttem ide. Én mindezt átéltem. Úgyhogy amit én mondhatnék Istenről az más. Először is: Ő nem a 

Biblia Istene, hanem az enyém, Aki itt él, ma, velem, bennem. Ezt onnan tudom, mert aki a szétszórt 

homokszemekből újraépített, mint oszlopot (Wass Albert: Előhang), Aki a halálos betegségből talpra 

állított, Aki a semmiből újat teremtett bennem, nem egy könyvisten, nem egy vallási rutin, nem egy 

teológiai fogalom, hanem kézzel fogható, konkrét Személy, Akinek az életemet köszönhetem.  

Haza: - a genetikám, a belém oltott-égetett kód a hazám, hiszen hogy mondhatnám másnak ezt a Szent 

Földet (igen, minden megkövezés és eretnekség terhe mellett vállalom, hogy nekem ez a Szent Földem, 

mert az én Istenem ide teremtett, itt győzte le velem a Góliátomat, ide teremtett bele ebbe a földbe és 

ebből a földből és az anyanyelvemen szól hozzám s én ezen a nyelven beszélgetek Vele). A hazámért éltek 

őseim, vágtattak csatába Kun László király oldalán, védték az Őrvidéket, a végvárakat a Balaton felvidéken, 

harcoltak háborúkban és ezt a hazát szolgálták prédikátor őseim is, de ide hullott a földmíves verítéke. 

Itt van a sírjuk és itt lesz ez enyém is, s majd a prédikátor, lelkész gyermekeim mondják felette az áldást s 

viszik tovább azt, ami én vagyok. A haza az élet. A múlt a jelen es a jövő. A születés és az elmúlás és az 

újjászületés. A haza az örök élet. (Nem az Örökélet, de az örök élet).  

Család.  - A család nem csak a jelen, hanem a múlt és a jövő. Az én családom - mondtam már a XIII. 

századtól tart napjainkig majd innen az örökkévalóságig. Számomra a család mindaz, akiktől azt kaphattam, 

aki vagyok, s akik belőlem visznek valamit tovább. Szenvedélyesen szeretem a gyermekeimet. Csodálatosak 

egytől egyig. Ami bennük van belőlem, és amiben jobbak, szebbek, nagyszerűbbek. Büszke vagyok rájuk, 

felnézek rájuk, s kicsit titkon azt remélem, hogy ez kölcsönös, mivel ahhoz, hogy ilyen csodák legyenek, 

kellettem Istennek én is. 

 

2/ Ép testben ép lélek, vagy ép LÉLEK gyógyítja a testet 

is... miért fontos életedben - ha fontos - a harc, a 

művészet és a harcművészet? 

Hát az ép testben ép lélekről tudnék írni egy kisregényt. 

Sajnálatos, hogy sokan hanyagolják a test karbantartását, 

holott az Ige írja, hogy a testgyakorlásnak kevés haszna 

van. Ezek szerint VAN haszna, tehát gyakoroljunk bátran, 

lelkesen. Az sem mellékes, hogy egy olyan korban írta az 

Ige a fenti bölcsességet, amikor amúgy is mozgékonyabb, 

lényegesen aktívabb életet éltek az emberek, s még 

EHHEZ pluszban adott hasznot. Képzeljük el mai 

életmódunk mellett mennyire fontos ez, létfontosságú. Az 

ember teremtésekor nem a lélek kapott , hanem a test 

kapott lelket, Isten itt a sorrendiséggel hangsúlyt 

határozott meg, ahogy minden helyzetben teszi, kivétel 

nélkül. 



Mindenható Isten! Áldásoddal építsd egyházadat, hogy a békesség és a szeretet köteléke egyesítsen minket egy 

testté és egy lélekké elhívásod egy reménységében, a te szeretetedben! Istenünk, aki egyetlen Úr vagy, egyetlen 

Megváltót adtál az emberiségnek, add, hogy testvérre találjunk egymásban és egy lélekben, egy szívvel és egy 

akarattal menjünk hozzád. Könyörgünk a Krisztusban hívők minden gyülekezetéért, s a téged keresőkért 

egyaránt. Őrizd meg nyájadat a hitetlenségtől és a szeretetlenségtől, és újítsd meg mindnyájunk életét, hogy 

szolgálatunk mindenkor tetszésedre legyen. Add, hogy soha ne feledjük, hogy a Téged szeretőknek minden a 

javukra válik. Oltalmazz meg minden nemzetet, adj kiengesztelődést az ellenségeskedőknek, teremts köztünk 

békességet, hogy csendes nyugalomban élhessünk! Mutasd meg rajtunk kegyelmedet szent fiad, a mi Urunk, 

Jézus Krisztus által, aki veled és a Szentlélekkel él és uralkodik, örökkön örökké, ÁMEN!  

Tanévnyitói istentisztelet prédikáció részlet Nt. Honthegyi Zsolt evangélikus lelkipásztor igei szolgálatából, 

2021.09.12. Keszthelyi Evangélikus templom 

Minden gondotokat őreá vessétek, mert neki gondja van rátok – 1Pét 5:7 

Szeptember mindig egy érdekes időszaka az évnek. Akárhogy is van vele az ember, valahogy mindig 

kötődik az iskolához, nem tud szabadulni tőle: hiába végeztük már el, mindig akad egy gyermek, egy unoka, 

akinek az életében ez egy fontos, különleges pillanat. Jönnek az izgalmak, a régen látottakkal való találkozás 

öröme vagy bánata; a szülőknek a tankönyvek, füzetek csomagolási feladatai, a külön tanári igények szerinti 

eszközbeszerzés, stb., lelkészeknek, hittantanároknak az órarendek összeállítása, hogy minden iskolába el 

lehessen vinni Isten igéjét a gyermekekhez. 

Nos, ez az időszak is olyan, hogy <Csak túléljük!> 

Hajlamosak vagyunk a túlélésre játszani; mindig a következő napot csak valahogy túl legyünk rajta, aztán 

egyszer csak azt vesszük észre, hogy elszaladt az ÉLET mellettünk, előlünk… valahogy nem olyan volt, 

amilyennek szerettük volna, hogy legyen, bele is lehet keseredni ebbe… 

Mit adunk tovább az eljövendő nemzedéknek? Csak ezt a túlélésre való képességünket, életérzést? 

Döbbenetes egyébként, hogy a különböző TV csatornákon mennyi műsoridőben ez a téma:  

Hogyan éljünk túl? De, valóban, ennyi az életünk, hogy csak túléljük?! <Minden gondotokat őreá vessétek> 

- mondja Péter apostol. Minden gondomat, nehézségemet? Jó, de hogyan? Hiszen nem nekem kell 

megküzdenem? Az én problémám, nemde; s nekem kell végigcsinálni! 

Nem mindegy, hogy hogyan is csinálja végig az ember! 

Neki lehet feszülni, mint minden év elején sokan fogadkozunk: most ez az év majd sokkal jobb lesz, mint a 

tavalyi volt, majd sokkal jobban csinálom; diákként majd jobban fogok tanulni, jobban odafigyelek az 

órákon, sokkal több erőfeszítést teszek bele, stb. 

Aztán eljön az a pillanat, hogy valahogy visszasüllyedt minden abba a mederbe, módba, ahogy tavaly volt, s 

vele a túlélési életérzés: hát…, majd lesz valahogy, ezt is túlélem! Valahonnan erőt kéne meríteni! Erre is 

számtalan lehetőséget kínálnak a médián keresztül is: tréningeket hirdetnek a témában, tanulási metodikát 

lehet elsajátítani, aztán, vagy működik, vagy nem… többnyire az egyénnél valahogy nem úgy, mint ahogy 

az a tréning vezetőnél – legalábbis a lelkesítő előadásában – elhangzik. 

Honnan lehet akkor erőt meríteni?... azt mondja Péter. < Reá vessétek minden gondotokat! > 

Lefordítva: Beszéljétek meg vele (az Istennel). Ez a legcsodálatosabb az Istennel való kapcsolatunkban: meg 

lehet vele mindent beszélnünk.  



Nem csak Istennek van hozzánk szava, elvárásai, utasításai, hanem, mi is szót kapunk, azaz beszélgethetünk 

vele. Ez nem csak azt jelenti, hogy a jól megtanult imádságainkat elismételhetjük, hanem, valóban el lehet 

neki mondani gondjainkat, problémáinkat, azaz gondjainkat reá lehet vetni. < Uram, nem rétem, nem tudom, 

nem látom előre, hogy hogyan lesz, de rád bízom magam!> Azért persze rögtön tegyük azt hozzá, hogy ez 

nem azt jelenti, hogy, ja, nem is készültem a matek dolgozatra, de, azért majd mindent tudni fogok, ugye?! 

Avagy, utólag: Uram, igazán kijavíthatnád azt, amit én elrontottam, mert, hát, miből tart az neked?!... No, ez 

azért nem így működik, nem fog sikerülni! Mindazáltal azt is meg lehet vele beszélni: Nem értem, hogy 

miért nem javítod ki a dolgozatomat, hát, miből tart ez neked? Tudod, Istenem, hogy egyébként én milyen 

rendes vagyok, csak hát éppen nem jutott eszembe készülni, épp más dolgom akadt, stb.  

A lényeg: mindent meg lehet vele beszélni!  

Persze, kérdés, hogy tudunk-e még vele ilyen bizalommal beszélni? Amint a szülők és gyermekek 

problematikája is: vajon tudunk-e még őszinte, mindent feltáró, odaadó bizalommal beszélni egymással? A 

válasz manapság az, hogy sajnos egyre kevésbé. Igen, még az Istennek is nehéz elmondani, akit – jó esetben 

– lelki szemeinkkel látunk, de annak, aki itt van előttünk, velünk a mindennapokban, hús-vér ember, 

mindenre emlékező édesanya, édesapa, annak hogyan? 

Egy kis biztatás: nem csak arról van szó, hogy mondd el, s aztán, majd a pszichológia logikája alapján 

megkönnyebbülsz egy kicsit, mert kibeszélted magadból, mert <neki gondja van reád>!  

Ebben az Istennel való beszélgetős kapcsolatban egyszer csak megtapasztalhatod, hogy az Istennek szerető 

akarata van feléd, hogy valóban, rá bízhatod magad, ha mered valóban odaadni teljes önmagad, mert ő 

segítő-szerető valóság! 

   

 Gerhardt Pál (1607-1676) a Zsolt 37,5 alapján – F: Sántha Károly 

Imádság és hálaadás 

Örökkévaló, örök tudásnak és bölcsességnek kútfeje! Köszönjük mindazt, amit tőled kaptunk a nyári szünidőben, a pihenés 

és kikapcsolódás lehetőségét, szüleinket, családunkat, barátainkat, a velük eltölthető időt. Adj kitartást, erőt, engedelmes 

szívet a gyermekeknek az elkövetkező tanévben is, hogy okos figyelemmel és nagy szorgalommal tanuljanak; az őket 

tanítóknak türelmet, egészséget, hogy mennyei kincseidet együtt gyűjtsék! 

Mennyei Atyánk! Gyakran hisszük, hogy megfejthetünk minden titkot, hogy megtanulhatunk mindent, hogy az önmagában 

való tudás elég lesz nekünk, miközben a legfontosabbat veszítjük szem elől: kegyelmedet, jóságodat, szeretetedet, 

irgalmadat. Uram, taníts minket tanulni, hinni benned, hogy gondjainkkal téged keressünk, őszintén szólni hozzád, hogy 

gondoskodásodat felismerjük. Tanítványságunk így legyen gyermekséggé és a hozzád tartozás boldogsággá. 



Bognár Ystván: (1952-2021) 

Legyen meg Uram, a Te akaratod 

Mi atyánk, ki vagy a mennyekben, szenteltessék 

meg a Te neved. 

Mi atyánk, ki vagy a mennyekben, szenteltessék 

meg a Te neved. 

Mi atyánk, ki vagy a mennyekben,  

kinek ajkunkon a neved, 

ki mindent látsz, látod ugye a háború átkát, hogy 

mit tesz Veled? 

Veled, Istenem, mert képmásaid vagyunk:            

a magad képére alkottattunk. 

Pusztítod Önmagad; szenvedünk, jajgatunk, 

ölnek és ölünk…fájdalmat adunk és kapunk, 

latrok és Jézusok vagyunk… 

 

Jöjjön el a Te országod,  

legyen meg a Te akaratod! 

Jöjjön el a Te országod,  

legyen meg a Te akaratod?! 

Istenem! Biztos, hogy ez a Te akaratod, 

hogy milliók pusztulnak tűzben és fagyon? 

Hogy vérben ázik Föld, Ég, s Tenger, 

s kit magadra alkottál 

sárból és lelkedből: az EMBER?! 

 

Miként a mennyben  

és azonképpen itt a földön is. 

Miként a mennyben  

és azonképpen itt a földön is? 

Nálad, a mennyben, ahová vágyunk, 

hová általad lesz meghívásunk, 

oda, a lelkek, harcolni mennek? 

Ezt higgyem, Istenem? 

Úgy, mint e földön, úgy a mennyben is, 

lélek, Lélek által szenved is? 

Nagy a hitem, Istenem,  

ha Te mondod: elhiszem! 

Hisz Fiad, Jézusunk is,  

akaratodból élt, halt, szenvedett. 

 

Mindennapi kenyerünket  

 add meg nekünk, ma! 

Mindennapi kenyerünket  

add meg nekünk ma… s Te, megadod! 

Testünket a föld, az ég  

és a tenger gyümölcsével táplálod. 

Adsz egynek bőséget, másnak ínséget; 

támasztasz általuk Benned kétséget… 

Adsz IGÉ-t, lelki táplálékot, 

s a szűkölködőben lelsz általa hajlékot. 

… És bocsásd meg a mi vétkeinket, miképpen mi 

is megbocsájtunk az ellenünk vétkezőknek.. 

És bocsásd meg a mi vétkeinket, miképpen mi is 

megbocsájtunk, az ellenünk vétkezőknek?  

Te, Uram, tudom, meg is teszed,  

hogy vétkeinket semmisnek veszed, 

hogy bűneinket mérlegre teszed, 

hogy méltó helyen,  

ki-ki a maga tükre leszen… 

De, már, megbocsáss: 

az ellenem vétkezőnek bocsássak meg, 

végképp, ki - mikor elköveti – 

szándékával a Te parancsodat szegi?! 

Jézus, a Te Fiad volt erre csak képes 

s az apostolok, vértanúk az ellenük vétkezőknek. 

Ők neveddel ajkukon haltak,  

megbocsájtó kegyelemben. 

 

És ne vígy minket a kísértésbe, 

de szabadíts meg a gonosztól! 

És ne vígy minket a kísértésbe,  

de szabadíts meg a gonosztól… 

vagyis: Önmagunktól… 

mert, Uram, én ember vagyok! 

A jó és a gonosz; a Téged megtagadó, 

és a jót mindig akaró! 

Kísértés minden perc és óra, 

egy pillanat és az egész élet… 

… és mint Ádámnak Éva, 

jólétnek a nincstelenség, 

szeretetnek a kegyetlenség, 

és minden tett és ellentett, 

a szívünkbe kígyót ültetett. 

Mikor ezektől, Uram, mind megszabadítasz, 

akkor meglátom arcodat, 

s trónod mellett fényleni dicsőségben:FIADAT! 

- ÁMEN 

 

 

… a vonat, ment tovább, csak zökkent, meg sem állt,          

s egy fényes helyen, váratlanul kiszálltál… (LGT)                

RIP, Ystván!    A SZERETET ÖKUMENIKUS 



Kálvin előszava a Genfi Zsoltárokhoz.  Kelt Genfben, 

1543. június 10-én.  

Fordította Dr. Révész Imre /1939/  

A KERESZTYÉNEKNEK, MINDAZOKNAK, AKIK SZERETIK 
AZ ISTEN IGÉJÉT, KÖSZÖNTÉSÉT KÜLDI.  

Nagyon kívánatos és fölöttébb szükséges dolog a keresztyén 
világban, hogy minden egyes hívő - ott, ahol lakik - állandó 
közösségben éljen az Anyaszentegyházzal: tehát járjon el 
egyaránt a vasárnapi meg a hétköznapi összejövetelekre, 
amelyeknek föladatuk az Isten tisztelete és szolgálata.  

 

Ámde ennek következtében hasznos és célszerű, hogy minden hívő tudja és értse azt, ami a templomban 

szóval és cselekedettel végbemegy, mert csak így nyerhet belőle lelki épülést és gyümölcsöző tapasztalatot. 

Hiszen a mi Urunk, amikor megállapította, milyen rendet kell megtartanunk, midőn az Ő nevében 

összegyülekezünk, nem azért cselekedte ezt, hogy pusztán szórakoztassa az embereket bizonyos látni- és 

néznivalókkal. Ő azt akarta, hogy az istentiszteletből lelki haszna legyen az Ő egész népének. Pál apostol is 

erről tesz bizonyságot, amikor azt rendeli, hogy mindaz, ami a keresztyén gyülekezetben történik, legyen 

mindeneknek közös épülésére. Alapjában véve a mi vallásos összejöveteleinken három ilyen dolog 

megtartását rendelte Urunk, s ez a három: az Ő igéjének hirdetése, a nyilvános és ünnepélyes imádság, meg 

az Ő sákramentumainak kiszolgáltatása.  

Ezúttal nem szólok az igehirdetésről, mivel az nem tárgya e könyvnek. Ami a másik két dolgot illeti, a felől 

egyenesen a Szentlélek parancsolatára támaszkodhatunk: az imádságok csakis a nép által ismert és használt 

nyelven mondhatók, és ahogy az Apostol mondja, a gyülekezet nem mondhat Áment az imára, mely idegen 

nyelven hangzott el. Minekutána pedig azt mindenki nevében mondjuk, mindenki résztvevője az 

imádságnak. 

Ami a nyilvános imádságot illeti, ez kétféle lehet. Vannak olyan imádságok, amelyeket csak egyszerű 

élőszóval mondunk, másokat meg énekelünk. Tapasztalatból tudjuk, mekkora ereje és hatalma van az 

éneknek arra, hogy az emberi szíveket Istennek még forróbban, még szenvedélyesebben buzgó segítségül 

hívására és dicséretére indítsa és gerjessze föl. Arra magától értődően nagyon is ügyelni kell, hogy az 

éneklés ne legyen afféle könnyedén csapongó, hanem legyen benne súly és fenség, amint Ágoston 

egyházatya mondja. Vagyis tehát nagy különbségnek kell lennie az asztali és házi muzsika meg a zsoltár 

között: amarra vigadnak az emberek, emezt pedig a szent gyülekezetben éneklik, Istennek és az Ő 

angyalainak színe előtt.  

 

Igaz, hogy az éneklés léleképítő munkája nem szorítható pusztán csak a templom falai közé. Odahaza is, 

meg még künn a mezőn is ösztön és eszköz lehet számunkra az ének, hogy dicsérjük Istent, szívünket 

Hozzáemeljük s az Ő erejéről, jóságáról, bölcsességéről és igazságos voltáról elmélkedve, 

megvigasztalódjunk.  

Ugyanakkor egy intést is megfogalmaz Kálvin: Éljünk fegyelmezetten a zenével, vegyük teljes tisztességben 

hasznát, ne legyen az számunkra alkalommá a fékevesztett erkölcsi bomlásra, a tobzódó gyönyörűségekben 

való elpuhulásra - ne legyen se paráználkodásnak, se semmiféle más szemérmetlenségnek az eszközévé. 

Ámde még egyebet is meg kell gondolnunk itt. Nemigen van más valami a világon, amiként Platón, a görög 

bölcs is helyesen megállapította már - jobban tudná erre-arra forgatni és hajlítani az emberi erkölcsöket, 

mint a zene. Csakugyan, tapasztalatból tudjuk, hogy a zenének valami titkos és szinte hihetetlen ereje van a 

szíveket megmozdítani, vagy így, vagy amúgy.  

 

Amikor a zenéről beszélek, mindig két dolgot értek: az egyik a szöveg, amely a tárgy és a tartalom, a másik 

pedig az ének, vagyis a dallam.  



Igaz, hogy - amint Pál apostol mondja - már a puszta gonosz szó is megrontja a jó erkölcsöket. De amikor a 

szóval együtt jár a dallam is, akkor, az a szó sokkal hatalmasabb erővel be tud fúródni az emberi szív 

közepébe: mint ahogy a bort tölcsérrel töltik a hordóba, úgy a mérget és a romlást a dallam csepegteti be 

szívnek a legmélyére.  

Mitévők legyünk hát? Gondoskodjunk ne csak tisztességes, hanem valósággal szent énekekről, hogy azok 

ösztökéljenek bennünket szüntelenül Isten segítségül hívására és magasztalására, meg arra, hogy az Ő 

cselekedetein elmélkedjünk, s ekként támadjon a szívünkben szeretet és félelem Ő iránta, az Ő dicsőségére! 

Ámde igazán mondja Szent Ágoston: senki sem tud Istenről méltóképpen énekelni, csak az, akit Ő tanít meg 

erre. Ezért akármerre keresgéljük is köröskörül, sem jobb, sem Isten dicsőítésére alkalmasabb énekeket nem 

találhatunk, mint a Dávid zsoltárait, amelyekre maga a Szentlélek tanította meg őt.  

Amidőn tehát ezeket énekeljük, bizonyosak lehetünk abban, hogy e szavakat maga Isten adja szánkba, 

mintha csak ő maga énekelne bennünk önnön dicsőségét magasztalva.  

Ezért buzdítja Aranyszájú János egyházatya mind a férfiakat, mind a nőket s a gyermekeket: szokjanak csak 

hozzá a zsoltárok énekléséhez s ezáltal igyekezzenek lélekben fölemelkedni az angyalok társaságába. Ámde 

azt se felejtsük, amit Pál apostol mond: a szent énekeket nem lehet másként énekelni, csak szívből.  

Szívből énekelni pedig annyit is jelent, mint értelemmel énekelni. Éppen ebben van a különbség, úgymond 

Szent Ágoston, az emberek és a madarak éneke közt. Lám szépen tud énekelni a kenderike, a fülemüle meg 

a papagáj is, de értelme egyiknek sincsen. Az ember pedig éppen azt kapta ajándékba Istentől, hogy ha 

énekel, tudja is, mit mond. Viszont a megértésnek járjon nyomában a szív érzelme is, ez pedig csak úgy 

lehetséges, hogy az éneket emlékezetünkbe véssük, s így lelkünk szüntelenül tudja azt zengeni.  

Luther a végrendelet szerint minden vagyonát „kedves és hű” 

feleségének adja „életfenntartásra szabad tetszése szerinti örök 

használatra”. Mindezt pedig ezzel indokolja: „mert először is ő engem, 

mint derék és hű házastárs mindenkor szeretett, megbecsült és 

gondozott. (…) öt élő gyermekkel megajándékozott, és fel is nevelte 

őket”. 

„Én ugyanis azt tartom, hogy tulajdon gyermekének az anya a legjobb 

gyámja, aki a birtokot és hagyatékot nem a gyermekek kárára és 

hátrányára, hanem hasznára és javára fordítja, hiszen a gyermek az ő 

teste és vére, akit szíve alatt hordott. ” Azt, hogy ez mennyire kivételes 

döntés volt, a végrendelet záradéka is bizonyíthatja, melyben feleségét 

igyekszik bebiztosítani a rosszakaróktól és egyben kéri minden jó 

barátját, hogy „legyenek tanúi az én drága Käthémnek, és keljenek 

védelmére, ha őt bármilyen haszontalan rágalmazó vádolná vagy 

gyalázná, hogy ő talán eltitkol valami készpénzt, hogy szegény 

gyermekeit attól megfossza vagy elüsse”. 

 

Katharina von Bora 

 

Arról, hogy Katharina von Bora valóban határozott és meghatározó személyiség lehetett, az is tanúskodik, 

hogy Luther rendszerint Herr Käthének szólítja őt leveleiben. Katalin nem egyszer férfiasan jelenik meg 

(többször például „gazduramnak” szólítja), aki nem csak a háztartást vezeti, de sört főz, pénzügyeket intéz, 

emellett Luther gyakran az asszonyi szív aggódó, ijedező jelleméről számol be vele kapcsolatban és 

megfeddi, hiszen az aggodalom csakis annak jele lehet, hogy Katalin nem olvassa körültekintően a kátét. 

Luther leveleiből alapvetően az derül ki, hogy felesége meglehetősen felvilágosult volt bizonyos 

kérdésekben: a nők oktatását, hitéleti nevelését (Biblia- és kátéolvasást) rendkívül fontosnak tartotta, 

csakúgy, mint a tanításban és a gyülekezeti életben való aktív Írt levelet Katalin szász hercegnőnek , Henrik 

szász herceg feleségének, közbenjárását kérve egy elkövetkező lipcsei vizitációval kapcsolatban. Henrik 

szabad utat engedett a reformációnak, de Luther helyzetértékelése szerint ebben szüksége volt felesége, 

Katalin támogatására is. 



GYEREKSAROK 

 
Evangélium! – Szavak nélkül?  
 

Ha még nem ismersz mindent a Bibliából, de megosztanád a Jézusról szóló Evangéliumot barátaiddal, 
családtagjaiddal, osztálytársaiddal, akkor készítsd el saját Szavak nélküli kiskönyvedet, ami segítségedre lesz 
ebben a küldetésedben. Akár ajándékba is adhatod azoknak, akikkel megosztottad az Evangéliumot.  
A mellékletben kétféle színes és színezhető szavak nélküli könyv mintát találsz. Az 1. számút vágd ki, a 
szaggatott vonalak mentén hajtogassad be harmonikára, majd ragasszad össze úgy, hogy a zöld szín legyen a 
borítója a könyvecskédnek. A 2. számú ’a’ és ’b’ mintákat, vágd ki, ragaszd össze a hátlapjukat, és a szaggatott 
vonalak mentén hajtsd be a füleket!  
Miért lesz hasznos számodra a Szavak nélküli könyvecske? A színeivel mondja el az Evangéliumot, és akivel 
megosztottad a színek jelentését, emlékezni fog és könnyen tovább adhatja a jó hír üzenetét.  
Mit üzen Isten a BIBLIÁn keresztül, mi az Örömhír számodra és számomra?  
Az Evangélium, Isten örömüzenete Krisztusról. A Szavak nélküli könyvnek arany, sötét, piros, fehér és zöld 
oldalai vannak. Minden szín nagyon fontos jelentést, nagyon fontos üzenetet hordoz.  
 

ARANY oldal – a Mennyországra emlékeztet, a szent és tökéletes Isten lakóhelyére, ahol minden tökéletes és 
gyönyörűséges. „Az Isten világosság és nincs benne semmi sötétség.” (1 János 1,5)  
Isten teremtette a világot és benne téged és engem. Ő szól hozzánk, szeret bennünket és azt szeretné, hogy 
örökre a mennyben éljünk majd Ővele. Azonban van egy probléma, erről beszél nekünk a sötét szín.  
 

SÖTÉT oldal – a bűnről szól hozzánk, az Istennek engedetlen természetünkről, amely elválaszt bennünket tőle. 
„Mindenki vétkezett és híjával van az Isten dicsőségének.” (Római levél 3,23) Akinek bűn van az életében, nem 
juthat a mennybe. Amikor megütöd a testvéred, vagy haragszol valakire, az nem csak a másiknak fáj, hanem 
Istennek is, mert minden bűnünkkel Istent bántjuk meg. Isten azonban annyira nagyon szeret téged és engem, 
hogy egy olyan tökéletes megoldást készített számunkra, amely által bűneink bocsánatot nyernek, és a 
mennyben lehetünk vele. „Mert úgy szerette Isten a világot, hogy az ő egyszülött Fiát adta, hogy aki hisz 
őbenne el ne vesszen, hanem örök élete legyen.” (János 3,16)  
 

PIROS oldal – a tökéletes megoldás ára, mely az Úr Jézus vérére emlékeztet bennünket. Ő Isten tökéletes Fia, aki 
földi élete során bár megkísértette a gonosz, bűntelen életet élt. Önként magára vállalta bűneink büntetését, a 
kereszten meghalt érted és értem, feltámadt, majd a mennybe ment, ahonnan dicsőségben tér vissza azokért, 
akik hisznek benne. „… az ő fiának vére megtisztít minket minden bűntől” (1 János 1,7)  
 

FEHÉR oldal – választ ad, hogyan kaphatsz örök életet. Kérd az Úr Jézust, hogy a vérével tisztítson meg a 
bűneidtől. Isten üzenete számodra: „Aki hisz a Fiúban, annak örök élete van.” (János 3,36) Hinni azt jelenti, hogy 
belátod bűnös vagy és elhiszed, hogy bűneid miatt nem juthatsz a mennybe, DE! JÉZUS magára vállalta a 
kereszten a te büntetésedet. Az örök életed már itt a földön megkezdhet, Istennel közösségben lehetsz. Mit 
tegyél, hogy így legyen? Ha így hiszel, imádságban megvallod bűneidet Istennek, ő nem csak hogy megbocsát, 
hanem el is törli bűneidet és örök élettel ajándékoz meg.  

ZÖLD oldal – a hitben való növekedést mutatja. Ha az Úr Jézus a Megváltód, Isten azt szeretné, hogy növekedj 
Krisztusban, a benne való hitben. Hogyan? Bibliaolvasással, hallgatással, Istennel való beszélgetéssel - 
imádsággal, hozzá való ragaszkodással. 
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KERESZT-KÉRDÉSEK 

A fenti címmel új sorozatot 

indítunk, alkalmanként egy-egy 

érdekes kérdést körüljárva. 

A témákra várjuk az olvasói 

javaslatokat, kérdéseket! 

1/ Miért tart a református 3 lépés 

távolságot a kereszt jelképétől? 
 

A református gyülekezet nem a különböző 
művészi keresztábrázolások jelenlétében éli 
istentiszteleti életét, hanem annak a Jézus 
Krisztusnak a jelenléte vonzza, aki megjárta 
a keresztet, aki ott győzelmet vett, akinek a 
váltságművéről szól az evangéliumhirdetés, 
és aki közösségbe von bennünket a 
Szentlélek által önmagával az úrvacsorai 
közösségben. A kereszt Ura és „a keresztről 
szóló beszéd" (1Kor 1,18) fontosabb a 
számunkra, mint a kereszt formájú tárgy. 

 

Van-e alapja a kereszt elutasításának egyházunkban? 
 

Inkább azt mondhatnánk, hogy kerüljük a kereszt szimbólumát. Nem a kereszttel van baj, hanem velünk, 

emberekkel, akik restek és feledékenyek vagyunk felidézni a szimbólum értelmét és tartalmát. 

Dogmatikailag és teológiailag folyamatosan szem előtt kell tartanunk az Isten helyetti tárgyimádat kísértése 

ellen szóló második parancsolatot a Tízparancsolatból, amire mindegyik reformátorunk külön hangsúlyt tett, 

és küzdöttek a sokféle módon jelentkező bálványimádás ellen.  

A református teológia alapján valljuk, hogy Nagypéntek és Húsvét elválaszthatatlanul összetartozik. A 

kereszt és a feltámadás együtt teszi Jézust Krisztussá, Messiássá, Szabadítóvá.  Ebből a megfontolásból, ha 

elő is fordul az istentiszteleten kívüli életünkben a kereszt szimbóluma, akkor sem a feszületjellegű 

formában, hanem a testet nem hordozó keresztábrázolások alakjában. 

Miközben a magyar reformátusság istentiszteletein és szimbólumrendszerében sincs előtérben a 

keresztábrázolás, azért azt sem mondhatjuk, hogy egyáltalán nincs jelen, vagy valamilyen tiltó rendelkezés 

lenne érvényben ellene. A kereszt illusztratív-szimbolikus használatára sok példát találunk. A kereszt jele 

egyházunk címerében kétszer is szerepel. A címerben lévő bárány (Agnus Dei) által tartott zászlón is kereszt 

van, és a zászló rúdja is keresztet formáz. A kereszt számos templomban, gyülekezeti teremben, egyházi 

épületben megtalálható. 

 

Ugyanakkor a számunkra a kereszt nem dísz, nem ékszer, nem jelvény, hanem üzenet, amely az Isten 

kitárulkozásának, odaadásának, várakozásának, nyitottságának a jele. Több mint jelképes az, hogy a kereszt 

szárait minden irányban a végtelenbe lehet futtatni az egy középpontból. Ugyanakkor fókusz is a kereszt, 

amely összefogja a különböző irányból érkező szemsugarat. Nagyszerű koordinátarendszer ez, amibe 

elhelyezhetek mindent: életem megértett és érthetetlen eseményeit, az eget verő ujjongást és a mélyről 

feltörő sóhajtást és minden a helyére kerülhet. Ránézve megtudom, hogy mi a szélessége, hosszúsága, 

mélysége és magassága az Isten szeretetének.  

Eszembe jut az is, hogy Isten hatalma a kereszten, a halál fáján életet ébresztett abból a testből, amelynek a 

megsemmisülés lenne a sorsa. Húsvét reggelére örök testet ajándékoz, a keresztet nézőkből olyanokat hív el, 

akik bátorságra gyúlnak a látottaktól és szolgálatra jelentkeznek, nem elfutnak, hanem feladják magukat, s a 

kereszten elkiáltott krisztusi szavak ott visszhangoznak a pusztítás, a szenvedés, az igazságtalanság ellen 

kimondott minden szóban. Ugyanis itt találkozott az Isten hatalma a mi keresztünkkel, hogy megtanítsa a 

nagy leckét: az én terhem, keresztem is benne van szálkaként, alkotórészként a Krisztus keresztjében, és ő 

elhordozta az én terheimet is. Hatalom és kereszt soha nem találkozott így a világtörténelemben, soha nem 

épült így egy címerbe.  

Amint azt a két világháború között született konventi határozat is kimondta: „Mi a kereszt egyháza, a kereszt 

népe vagyunk, de ezt a keresztet belsőleg kívánjuk hordozni, azért, hogy isteni erejét megőrizzük és ereje 

által magunk is megőriztessünk." 

forrás – teljes cikk: Hegedűs Márk riportja Dr. Fekete Károllyal – reformatus.hu 2012.04.03. 

 



„Érezzétek és lássátok, hogy jó az Úr! Boldog az az ember, aki hozzá menekül.” ( Zs. 34. 9.) 

Kuti Géza „bácsi” - nyugalmazott esperes, lelkipásztor - bizonyságtétele 

Nagy merészség és bátorság kell a Kijelentést elfogadni, ahogyan magunkban akár fennhangon olvasva is, az fenségesen és 
méltóságosan hangozzék. Mert bizonyosak lehetünk abban, hogy jó az Úr. Ez az Α és Ω a mi Krisztuskövetésünkben is. 
Gyülekezeti újságunk legutóbbi, 10. számának 5. oldalán olvashattuk Farkas Szilvia presbitertársunk bizonyságtételét. 

Nagy hatással voltak rám sorai, különösen az alábbiak: <Kinek mondhatom el azt, hogy …le kellett a kereszt 

tövében hajolnom, és imádkoznom kellett, és énekelnem kellett, és dicsőíteni kellett az én Uramat, hogy Ő 
az én gyógyítóm, Ő az én szabadítóm…! …hiszem és vallom, hogy úgy, ahogy engem meggyógyított, 
titeket is meg fog gyógyítani, hiszen én azt gondolom, hogy ezt a gyülekezetet szereti az Úr és kedves 
edényei vagytok ti is, úgy, ahogy én.          ÁMEN> 

Mint a gyülekezet kórusának tagja, én is énekeltem Szilvivel a bizonyságtétele végén hivatkozott kánont: Várni jó, jó 
megadással lenni; amikor jön az Úr, s teneked hoz az Úr, szabadítást és gyógyítást. 

A koronavírus pandémiás helyzete miatt régóta kellett várnom, többször 

áttett időpontokkal a szemműtétemre. A hosszas várakozás vége felé már 

szinte alig-alig tudtam olvasni, vagy a térben látni, leginkább <éreztem> a 

dolgokat valahogy. A műtét után, mint félszemű Jumurdzsák, lábadoztam 

odahaza. Lehet, hogy a különös külső miatt nem ismert meg rögtön a 

szomszéd kutyája, s sétám közben megharapott – talán megijedt tőlem? 

Akkor azért láttam (csillagokat) és éreztem is egyben - a mi Urunk által át-

túlélt fájdalmaknak talán csak töredékét. A kellemetlen és konkrét 

<érzések>, megtapasztalások ellenére, békességem van Istennel, Istennél, 

Isten által. A kissé hitetlen Tamáshoz hasonló tanítványokként 

mindnyájunknak megadatik a megbizonyosodás ajándéka, és/vagy 

lehetünk annak a tábornak tagjai, akikről az Úr mondja:<…boldogok, akik 

nem látnak és hisznek>. 
 

<Jó az Úr>; ettől a benne vetett hittől függ az ember boldogsága, és az egész emberiségé is, mert minden 

népnek személyválogatás nélkül érvényes a ténymegállapítás. 

Az Atyáról, Jézus Krisztus is tudta és vallotta ezt a boldog igazságot. Ezért kapott arra is felismerést, hogy 

nyíltan szóljon, cselekedjen és elfogadja önmagára nézve, hogy az Atya felkente az Egyszülött Fiút a maga 

Lelkével, aki kitöltetett a tanítványokra is az első pünkösdkor. Aki csak az Úrban hisz = unitárius. Aki csak 

az önmegváltásban hisz, csak a „kereszthalálba” menekül el és elmerül abban. Aki nem fogadja el a 

Szentlélek ajándékát, az elutasítja a magától a húsvéti hitet is.  A menekülő ember kapkod minden irányba – 

akár még szalmaszálba is – Kérjük Istent, óvjon meg minket mindenféle ilyentől, hogy bátran és erősen 

vallhassuk a <SZENTHÁROMSÁGOT> minden időben! Az Atyának, a Fiúnak és a Szentléleknek nevében. 

 

„Mi pedig a te néped, legelődnek nyája örökké magasztalunk Téged. Nemzedékről nemzedékre mondunk 

dicséretet neked.”  Zsoltárok 79. 13. versével kívánom minden olvasónkra az Úr áldását. – ÁMEN 



GYÜLEKEZETI  HÍREINK 
 

 
 

A Zsindelyné Tüdős Klára-díj 2020-2021-es kitüntetettjei 

 

Fotó: Hurta Hajnalka 

 

Ikonikus helyszínen, a Pozsonyi úti református templomban 

adták át a díjakat. Tavaly a járvány miatt elmaradt a díjátadó, így 

idén október 9-én nyolc díjazott szolgálatáért adtunk hálát. 

 

„Egymás terhét hordozzátok...” – figyelmeztet a Nőszövetség 

vezérigéje. Akkor tudunk egymásért tenni, ha Krisztus gyógyító 

szeretete munkál bennünk – ezzel a gondolattal köszöntött 

áhítatában Berkesi Gábor házigazda lelkipásztor a díjátadón. 

„Kincsünk van, ha törékeny formában is. Isten belehelyezi magát 

törékeny életünkbe, és rendkívüli erőt ad a benne bízóknak. 

Benne bízva nem keseredünk el a nehézségeink közepette, 

hanem szorgalmasabban imádkozunk azokért, akik nálunk is 

nagyobb nehézségben vannak. ” – mondta a személyes 

hangvételű záró áhítatban Börzsönyi Józsefné lelkipásztor. 

A Magyarországi Református Nőszövetség első elnökéről 

elnevezett elismerést a szervezet azon tagjai kapják, akik 

évtizedek óta példamutatóan szolgálnak a szövetség kötelékében. 

Egyházkerületenként mindössze egy jelölt kap kitüntetést, így 

különös öröm számunkra, hogy az idén Dunántúlról a választás 

Horváth Csabánéra (Keszthely), gyülekezetünk tagjára esett. 

Az eseményen bemutatták a 2010 óta kitüntetett negyvenhét 

asszony laudációit egybefoglaló kötetet is, amely a napokban 

jelent meg a Kálvin Kiadónál. A könyv címe mindent elmond: 

Az asszonyokat nem lehetett megszüntetni 

 

Legendásan tehetséges, különös 
asszony volt Zs. Tüdős Klára, 
mesébe illő életúttal. 1895-ben 
jómódú, református debreceni 
családba született. A híres Dóczy-t 
kijárva Angliában és Svájcban is 
tanult az ambiciózus fiatal hölgy, s 
az Iparművészeti Főiskola után az 
Operaházban lett műhelyvezető, 
majd jelmeztervező (pl. Kodály 
Zoltán Háry János daljáték). Exkluzív 
divatszalont nyitott Pántlika néven, 
ahol népi motívumokkal díszített, 
különleges darabjaival osztatlan 
sikert aratott, itthon és külföldön is. 

 
Első házassága hamarosan véget 
ért, és a háború idején, 1942-ben 
újra férjhez ment Zsindely Ferenc 
akkor pénzügyminiszterhez, később 
kultuszállamtitkárhoz, ami végképp 
a magyar elitbe emelte. Ő az első 
női filmrendezőnk is egyben: ld. a 
Fény és árnyék c. filmjét 1943-ból. 
A háború új feladatok elé állította: 
zsidó gyermekeket bújtatott, illetve 
a svéd misszióval karöltve több 
mint 70 embert rejtett el és 
élelmezett Istenhegyi úti villájában. 
Élete ezután a szolgálat és írás. 

 


